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التجارية النشاط التجاري في المغرب الأوسط وأثره في تطور الحركة

Commercial activity in the Central Maghreb and its impact on the 
development of the movement commercial 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 ملخص البحث
ان موضوع النشاط التجاري في المغرب الأوسط، ودوره في تطور الحركة التجارية في هذا 

الاقليم الجغرافي المهم ، يعد من المواضيع المهمة التي يجب أن تنال مجالا واسعة في 
البالغة في التعريف بتاريخ هذه المنطقة اقتصادية ، كما وأن  لأهميتهالدراسة والاهتمام ، 

لقناعتنا بأن التجارة في المغرب الأوسط  وإنماا الموضوع لم يتأتى من العدم ، اختيارنا لهذ
)الجزائر( كانت مميزة ، من خلالها نتعرف على اتجاه مسار التاريخ لهذه المنطقة من خلال 
عصورها الاسلامية الزاهرة ، كما للموضوع صبغته المتمثلة في أن الطرق التجارية ربطت 

ته على كافة الأصعدة )تجارية وفكرية وسياسية وحتى حضارية( ولم المغرب الأقصى وافاد
تجعله حبيسة في اطاره الجغرافي الضيق بالمقارنة مع المغرب الإسلامي والدول المجاور 
له، وعلى هذا الأساس فقد وجهنا، انطلاقا من ملازمتنا كتب الرحلات الجغرافية الى رسم 

رب الأوسط ، والكشف عن بعد المراسي وتحديد خريطة النشاط التجاري في المغ
والحواضر التي باتت مجهولة وضائعة في الكتب ، يركز موضوع البحث على الجانب 
اقتصادي في تاريخ المغرب الأوسط ، من خلال معرفة أهم الطرق التجارية التي كانت 

الأقصى تربطه بالدول المطلة على البحر الأبيض المتوسط ، أو الدول التي تحده كالمغرب 
والسودان الغربي ، وهذا بدوره يعكس لنا أهمية تاريخ المنطقة وتأثيره على الجوانب 

 الأخرى ، كالسياسة والمجتمع وغيرها .

 

Abstract 
The theme is business activity in the Middle East, and its role in the 

development of the commercial movement in this geographical 
region, which is an important subject that should have wide scope in 
the study. Besides, the researcher’s choice of the topic did not come 
out of vacuum. But our conviction that trade in AL-Maghreb AL-

Awsat (Algeria) was distinctive, Political and even civilized) does not 
make him hooligans in his narrow geographical context in 

comparison with Islamic Maghreb states and their neighboring 
states. Having said that, the researcher started focusing on travel 
books with reference to geography and highlighting the maps of 

commercial activities in Maghreb AL-Awsat states not to mention 
detecting of the distance of anchors and metropolises that have 

become unknown and lost in books. The topic of the research focuses 
on the economic aspect of the history of AL-Magreb AL-Awsat, by 

knowing the most important trade routes that linked it to the 
countries bordering the Mediterranean Sea, or the countries that 

border it, such as the Far Maghreb and Western Sudan, and this in 
turn reflects to us the importance of the history of the region and its 

impact on other aspects, such as politics and society and others.   
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